

Unfair Competition & Compliance Law Portal

NEWSLETTER NR II/2017 (24)

29.04.2017

PORTAL PRAWA KONKURENCJI ISSN 2543 5663



RECHTSANWÄLTE | NOTARE | FACHANWÄLTE
SCHLEIFENBAUM & ADLER



Facebook



LinkedIn



Youtube



Szanowni Państwo,

w najnowszym wydaniu Newslettera UCLP po raz kolejny prezentujemy wybór orzecznictwa z zakresu prawa zwalczania nieuczciwej konkurencji i dziedzin pokrewnych. W tym numerze mogą Państwo zapoznać się z następującymi judykataми dotyczącymi pobierania tzw. opłat półkowych:

- wyrok polskiego Trybunału Konstytucyjnego z 16 października 2014 r. w sprawie SK 20/12,

- wyroki polskiego Sądu Najwyższego z 16 stycznia 2015 r. w sprawie III CSK 244/14 oraz z 14 października 2016 r. w sprawie I CSK 651/15.

Ponadto w "Aktualnościach" znajdują Państwo omówienie nowelizacji Kodeksu Karnego, która weszła w życie 27 kwietnia 2017 r. i wprowadza do polskiego porządku prawnego instytucję tzw. przepadku rozszerzonego. W "Aktualnościach" dodano również opis pomocy prawnej świadczonej przez Rzecznika Finansowego na rzecz klientów banków w sporach wynikłych na tle kredytów indeksowanych kursem franka szwajcarskiego.

Zapraszamy do lektury!

Redakcja:

Piotr R. Graczyk - Redaktor naczelny

Konrad Kowalski - Sekretarz Redakcji

ORZECZNICTWO



Spór o utrudnianie dostępu do rynku na tle pobierania innych niż marża handlowa opłat za przyjęcie towaru do sprzedaży

wyrok polskiego Trybunału Konstytucyjnego z 16 października 2014 r. SK 20/12

wyrok polskiego Sądu Najwyższego z 16 stycznia 2015 r., III CSK 244/14

wyrok polskiego Sądu Najwyższego z 14 października 2016 r., I CSK 651/15

[Działanie polegające na pobieraniu tzw. „opłat półkowych” stypizowane zostało w art. 15 ust. 1 pkt 4 ustawy o zwalczaniu nieuczciwej konkurencji \(tj. Dz.U. z 2003 r., Nr 153, poz. 1503\) – dalej UZNK – który obowiązuje w polskim systemie prawnym od 10 listopada 2002 r. Wspomniany przepis od momentu jego wejścia w życie stał się przedmiotem wzmoczonej dyskusji w orzecznictwie i w doktrynie. Art. 15 ust. 1 pkt 4 UZNK stanowi, że czynem nieuczciwej konkurencji jest utrudnianie innym przedsiębiorcom dostępu do rynku, w szczególności przez pobieranie innych niż marża handlowa opłat za przyjęcie towaru do sprzedaży. Wątpliwości interpretacyjne wzbudza \[...\]](#)

AKTUALNOŚCI



Nowe przepisy o przepadku w polskim prawie karnym

[Dnia 27 kwietnia 2017 r. weszły w życie przepisy o tzw. „konfiskacie rozszerzonej” wprowadzone do polskiego porządku prawnego ustawą z 23 marca 2017 r. o zmianie ustawy – Kodeks karny oraz niektórych innych ustaw \(Dz.U. 2017 poz. 768\). Nowela zmierza do poprawienia efektywności mechanizmów karnoprawnych, które mają na celu pozbawianie sprawców przestępstw korzyści osiągniętych z popełnienia czynów zabronionych. Do polskiego prawa karnego wprowadzona została m. in. instytucja przepadku przedsiębiorstwa \(art. 44a Kodeksu Karnego\) oraz przepadku rozszerzonego \(art. 45 § 2 Kodeksu Karnego\). Ustawodawca zwrócił uwagę \[...\]](#)



Rzecznik Finansowy pomaga "frankowiczom"

[Rzecznik finansowy, ustanowiony na podstawie ustawy z 5 sierpnia 2015 r. o rozpatrywaniu reklamacji przez podmioty rynku finansowego i o Rzeczniku Finansowym \(tj. Dz.U. z 2016 r. poz. 892\) – dalej Ustawa – może udzielić merytorycznego wsparcia klientom banków krajowych i zagranicznych w sporach wynikłych na tle umów kredytowych waloryzowanych lub indeksowanych kursem franka szwajcarskiego. Rzecznik podejmuje działania z urzędu lub na wniosek klienta po uprzednim wyczerpaniu przez klienta trybu reklamacyjnego obowiązującego w banku oraz w przypadku nieuwzględnienia jego roszczeń \[...\]](#)

Zapraszamy również do śledzenia strony UCLP na Facebooku, gdzie znajdują Państwo dodatkowe aktualności z zakresu prawa zwalczania nieuczciwej konkurencji w Polsce i w Niemczech:

<https://www.facebook.com/uclp.portal.prawa.konkurencji/>



Sehr geehrte Damen und Herren,

in dieser Ausgabe des UCLP-Newsletters haben wir für Sie Beispiele aus der Rechtsprechung aus dem Bereich des Lauterkeitsrechts und verwandter Bereiche ausgewählt. Sie können sich mit den Besprechungen der folgenden Urteile zum Thema der Listungsgebühren vertraut machen:

- Urteil des polnischen Verfassungsgerichtshofs vom 16. Oktober 2014 in der Sache SK 20/12,
- Urteile des polnischen Obersten Gerichts vom 16. Januar 2015 in der Sache III CSK 244/14 und vom 14. Oktober 2016 in der Sache I CSK 651/15.

In der Rubrik "Aktuelles" stellen wir wichtige Informationen über die Novellierung des Strafgesetzbuches, die am 27. April 2017 in Kraft trat und in das polnische Strafrecht die Institution des „erweiterten Verfalls“ einführt, vor. Unter „Aktuelles“ wurde auch die rechtliche Unterstützung beschrieben, die der Finanzombudsmann Kunden in Rechtsstreiten mit Banken im Zusammenhang mit Kreditverträgen, indiziert nach dem Wechselkurs der Schweizer-Franken, leisten kann.

Wir laden Sie zur Lektüre ein!

Redaktion:

Piotr R. Graczyk, Adwokat - Chefredakteur

Konrad Kowalski - Redaktionssekretär

RECHTSPRECHUNG



Problematik der Erschwerung des Marktzugangs durch Erhebung anderer Gebühren als der Handelsmarge

Urteil des polnischen Verfassungsgerichtshofs vom 16. Oktober 2014 in der Sache SK 20/12

Urteil des polnischen Obersten Gerichts vom 16. Januar 2015 in der Sache III CSK 244/14

Urteil des polnischen Obersten Gerichts vom 14. Oktober 2016 in der Sache I CSK 651/15.

[Die sogenannte „Erhebung eines Listungsgelds für die Aufnahme in das Sortiment“ wurde in Art. 15 Abs. 1 Nr. 4 des polnischen Gesetzes über die Bekämpfung des unlauteren Wettbewerbs \(einheitlicher Text, Dz. U. 2003, Nr. 153, Pos. 1503\) – im Folgenden „UZNK“ genannt – geregelt. Die vorgenannte Vorschrift ist seit dem Moment ihres Inkrafttretens am 10. November 2002 zum Gegenstand einer Debatte in der Rechtsprechung und Literatur geworden. Art. 15 Abs. 1 Nr. 4 UZNK regelt, dass die Erschwerung des Marktzugangs für andere Unternehmer, insbesondere durch Erhebung anderer Kosten als der Handelsmarge für die Annahme der Waren zum Verkauf, eine unlautere Wettbewerbshandlung darstellt. Das Tatbestandsmerkmal \[...\]](#)

AKTUELLES



Neue Vorschriften über den Verfall im polnischen Strafrecht

[Am 27. April 2017 traten die Vorschriften über die sogenannte „erweiterte Konfiskation“ in Kraft, die durch das Gesetz vom 23. März 2017 über die Änderung des Strafgesetzbuches und einigen anderen Gesetzen \(Dz. U. 2017, Pos. 768\) eingeführt wurden. Die Novelle bezweckt die Verbesserung der Effektivität der strafrechtlichen Maßnahmen, die die Entziehung von Vorteilen zum Ziel haben, die durch Täter aus Straftaten erlangt wurden. In das polnische Strafrechtssystem wurde u. a. die Institution des Verfalls eines Unternehmens \(Art. 44a des Strafgesetzbuches\) \[...\]](#)



Der Finanzombudsmann hilft den Kunden mit indizierten Kreditverträgen

[Die Institution des Finanzombudsmannes wurde auf Grund des Gesetzes vom 5. August 2015 über die Bearbeitung der Reklamationen durch die Teilnehmer des Finanzmarkts und über den Finanzombudsmann \(einheitlicher Text, Dz. U. 2016, Pos. 892\) – im Folgenden „Gesetz über den Finanzombudsmann“ genannt – eingeführt. Der Finanzombudsmann ist berechtigt den Kunden eine fachliche Unterstützung in den Rechtsstreiten mit den in- und ausländischen Banken im Zusammenhang mit den Kreditverträgen, indiziert nach dem Wechselkurs der Schweizer-Franken, zu leisten \[...\]](#)

Verfolgen Sie auch UCLP-Seite auf Facebook. Sie finden dort zusätzliche Informationen über das Recht des unlauteren Wettbewerbs in Polen und in Deutschland:

<https://www.facebook.com/uclp.portal.prawa.konkurencji/>



Dear Sir or Madame,

in the latest edition of the UCLP Newsletter, we once again present a choice of case law on combating of unfair competition and related fields. In this issue you can acquaint yourselves with the following cases referring to the so-called slotting fees:

- judgment of the Constitutional Court of 16 October 2014 in case SK 20/12,

- judgments of the Polish Supreme Court of 16 January 2015 in case III CSK 244/14 and 14 October 2016 in case I CSK 651/15.

In addition, in the "News" section you will find a review of the amendment of the Penal Code that entered into force on 27 April 2017 and introduced into Polish legal system an institution of the so-called extended forfeiture. In the "News" tab, also a description of a legal aid provided by Financial Ombudsman to bank customers in the disputes arising out of credits denominated in Swiss Franc was added.

Enjoy your reading!

UCLP Magazine Staff

Piotr R. Graczyk, Adwokat - Editor in chief

Konrad Kowalski - Secretary

JURISPRUDENCE



Dispute over obstructing market access for collecting fees other than the trade margin for accepting goods for sale

Judgment of the Constitutional Court of 16 October 2014 in case SK 20/12

Judgment of the Polish Supreme Court of 16 January 2015 in case III CSK 244/14

Judgment of the Polish Supreme Court of 14 October 2016 in case I CSK 651/15

[The action of collecting the so-called "slotting fees" is defined in art 15 sec.1 point 4 of the act on combating unfair competition \(the Journal of Laws of 2003, item 1503\) \("ACUC"\), which has been in force in the Polish legal system since 10 November 2002. The aforementioned provision has become a subject of intense discussion in case law and doctrine since it entered into force. Art. 15 sec. 1 point 4 states that the act of unfair competition is to obstruct access to the market to other entrepreneurs, in particular by charging other fees than the trade margin for accepting goods for sale. The premise of "obstructing market access" raises \[...\]](#)

NEWS



New forfeiture rules in Polish criminal law

[On 27 April 2017 new laws on the so-called "extended confiscation" were introduced into the Polish legal system by the Act of 23 March 2017 on the amendment of the act - Penal Code and certain other acts \(The Journal of laws 2017, item 786\). The amendment aims to improve the efficiency of criminal law enforcement mechanisms that aim to deprive the offenders of the benefits of committing offences. Into the Polish criminal law, among others, the institution of corporate forfeiture \(art. 44a of the Penal Code\) and extended forfeiture \(art 45 § 2\), were introduced. \[...\]](#)



Financial Ombudsman helps out Swiss franc borrowers

[Financial Ombudsman, acting on the basis of the Act of 5 August 2015 on complaint handling procedure by financial service providers and Financial Ombudsman \(The Journal of Laws of 2016, item 892\) \("the Act"\), may give substantial support to the clients of national and foreign banks in disputes arising out of Swiss-franc valorised or indexed credit agreements. Financial Ombudsman takes actions ex officio or at the client's request after after prior exhaustion by that client of the bank's complaint procedure and in the event of failure to approve the \[...\]](#)

Follow us on Facebook where you can find additional information about Polish and German law on combating unfair competition:

<https://www.facebook.com/uclp.portal.prawa.konkurencji/>

Redakcja/Redaktion/Magazine staff:



RGW Rocławski Graczyk i Wspólnicy
Adwokacka Spółka Jawna

Tel. +48 22 883 62 50
Tel. +48 22 883 62 51

ul. Wspólna 35/11
00-519 Warszawa, Poland
Fax + 48 22 658 45 82
Fax + 48 22 658 45 88
email: biuro@rgw.com.pl

Wydawca/Herausgeber/Publisher:



RGW Finance Sp. z o.o.
Tel. +48 22 493 62 50
Tel. +48 22 493 62 51
Fax + 48 22 493 62 53

ul. Wspólna 35/11
00-519 Warszawa, Poland
KRS 0000229710
e-mail: wydawca@uclp.com.pl

Niniejszy Newsletter został przesłany na adres e-mail, wskazany przez Państwa w procesie subskrypcji Newslettera Portalu UCLP (www.uclp.com.pl). Informujemy, że przysługuje Państwu prawo dostępu do podanych danych oraz możliwość ich korekty. Odwołanie zgody na przetwarzanie danych osobowych skutkować będzie usunięciem Państwa adresu e-mail z listy subskrybentów Newslettera UCLP. Żadna z informacji znajdujących się w Newsletterze nie stanowi porady prawnej. W celu rezygnacji z subskrypcji Newslettera Portalu UCLP, należy kliknąć [tutaj](#).

Dieser Newsletter wurde an die von Ihnen bei der Anmeldung auf der UCLP Seite (www.uclp.com.pl) angegebene E-Mail Adresse gesendet. Wir informieren Sie darüber, dass sie jederzeit Zugang zu den angegebenen Daten mit der Möglichkeit der Korrektur haben. Der Widerruf zur Datenverarbeitung wird die Löschung Ihrer E-Mail Adresse aus der Liste der Abonnenten des Newsletters UCLP nach sich ziehen. Keine der Information auf dem Newsletter stellt eine Rechtsberatung dar. Wenn Sie von der Anmeldung zum Newsletter des UCLP zurücktreten möchten, dann klicken Sie [hier](#).

This Newsletter was sent on an e-mail address, which was given by you during UCLP Newsletter subscription process (www.uclp.com.pl). We would like to inform you that you have a right of access to personal data held about you and you are entitled to ask for the correction of the data. Withdrawal of consent to process your personal data will result in removal of your e-mail address from the base of UCLP Newsletter subscribers. No information found in the Newsletter constitutes legal aid. In order to resign from UCLP Newsletter subscription please follow the [link](#).